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Николай Алексеевич Федоров (1925–2016) — выдающийся специалист в области ла-
тинистики; на протяжении более чем 60 лет — легендарный преподаватель латыни в МГУ, 
РГГУ, Православном государственном институте св. Иоанна Богослова и Православном 
Свято-Тихоновском государственном университете; известный переводчик латинских ав-
торов, достойный представитель московской научной школы классической филологии. 
Данное издание включает эссе о «феномене Федорова» московских филологов; научное 
сочинение Федорова, посвященное лексике Цицерона; его переводы — от Цицерона (I в. 
до н. э.), Сервия, Амвросия (IV в. н. э.) до Скалигера, Бэкона, Коменского (XVI–XVII вв. н. э.), 
что является его вкладом в антиковедение, историю культуры и литературы и, несомнен-
но, представляет интерес для широкого круга читателей.

Nikolai Alekseevich Fedorov (1925–2016) is an outstanding specialist in the field of Latin 
studies; for more than 60 years he was a legendary teacher of Latin at Moscow State University, 
Russian State University for the Humanities, the Orthodox State Institute of St. John the Theo-
logian and the Orthodox St. Tikhon State University; a well-known translator of Latin authors, 
a worthy representative of the Moscow scientific school of classical philology. This edition 
includes essays on the “Fedorov phenomenon” by Moscow philologists; a scientific essay by 
Fedorov dedicated to the vocabulary of Cicero; his translations — from Cicero (I century BC), 
Servius, Ambrose (IV century AD) to Scaliger, Bacon, Comenius (XVI–XVII centuries AD), which 
is his contribution to antiquity, history of culture and literature and is undoubtedly of interest 
to a wide range of readers.
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